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صفحه

روزنامه

به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، این بخشنامه به ۹ بانک عامل ملت، 
و  کشاورزی  کارگران،  رفاه  سپه،  صادرات،  ملی،  تجارت،  مسکن، 
نوسازی  بهسازی و  برای پرداخت تسهیلات جدید طرح  پست بانک و 

مسکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفری ابلاغ شد.
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار سقف فردی تسهیلات بهسازی و 
نوسازی مسکن روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت از ۲۰۰ 
میلیون تومان به ۳۵۰ میلیون تومان و با نرخ سود ۵ درصد افزایش پیدا 

کرد.همچنین تسهیلات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن در روستاها 
و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت برای ۳۵۰ هزار واحد مسکونی، به 

مبلغ ۳۵۰ میلیون تومان افزایش می یابد.
به گزارش ایرنا امسال برای اولین بار رقم وام نوسازی مسکن روستایی 
از ۲۰۰ میلیون به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافت. همچنین تسهیلات 
نوسازی مسکن روستاییان از ۲۰۰ هزار فقره نیز که از ابتدای این طرح 

وجود داشت به ۳۵۰ هزار فقره رسید.

لایحه حجاب بازهم برگشت خورد

یک چهارم حد استاندارد، 
آمبولانس ها داریم

پس از تصویب در شورای پول و اعتبار؛

گفت:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
برخی  ماندن  باقی  به  توجه  با 
ایرادات و ابهامات در لایحه عفاف 
اعمال  برای  لایحه  این  حجاب،  و 
اصلاحات لازم بار دیگر به مجلس 

شورای اسلامی ارجاع شد.
نظیف  طحان  هادی   ۲۴ رویداد 
درباره  نگهبان  شورای  سخنگوی 
به  موسوم  لایحه  وضعیت  آخرین 
شورای  گفت:  حجاب  و  عفاف 
نگهبان نسبت به لایحه حمایت از 
فرهنگ  ترویج  طریق  از  خانواده 
قبل  مرحله  در  حجاب  و  عفاف 
را  متعددی  ابهامات  و  ایرادات 
جلسات  در  مجلس  که  داشت 
کرد  اصلاح  را  موارد  این  خود 
در  را  لایحه  این  مجدداً  ما  و 
قرار  نگهبان  شورای  کار  دستور 

عمل  به  بررسی های  با  و  دادیم 
از  بسیاری  که  شد  مشخص  آمده 
شده  برطرف  ابهامات  و   ایرادات 

است.
اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
با  افزود:  وی  نگهبان،  شورای 
و  ایرادات  برخی  هنوز  حال  این 
ابهامات وارده به این لایحه پابرجا 
دیگر  بار  خاطر  همین  به  و  است 
باقی  موارد  اصلاح  برای  را  لایحه 

مانده به مجلس ارجاع دادیم.
نگهبان  شورای  سخنگوی 
که  زمان  هر  کرد:  خاطرنشان 
ابهامات  و  ایرادات  همین  مجلس 
نیز  ما  کند  اصلاح  را  مانده  باقی 
لایحه اصلاح شده را مجدداً بررسی 
را  نگهبان  شورای  نهایی  نظر  و 

اعلام خواهیم کرد.

معاون خدمات شهری منطقه ۵ شهرداری شیراز 

خبر داد؛

لایروبی شبکه زهکش شهرداری منطقه ۵ 
با اعتبار 1/۵ میلیارد تومانی

 ۵ منطقه  شهری  خدمات  معاون 
انجام  از  گفت:   شیراز  شهرداری 
شبکه  به  که  منطقه  این  لایروبی 
عدالت   ۳۵ کوچه  قنات  زهکش 
معروف است خبر داد و گفت: ۱.۵ 
لایروبی  برای  اعتبار  تومان  میلیارد 

این زهکش هزینه شده است.
از  نقل  به  طلوع  به گزارش روزنامه 
 ۵ منطقه  شهرداری  عمومی  روابط 
شیراز، محسن مرادی در این خصوص 
بیان کرد: شبکه زهکش که به قنات 
از  است،  معروف  عدالت   ۳۵ کوچه 
محدوده منطقه ۴ آغاز می شود و در 
طول مسیر از منطقه ۵ عبور می کند و 
نهایتاً در محدوده منطقه ۹ شهرداری 

وارد رودخانه چنارراهدار می شود.
این  مسیر  طول  داد:  ادامه  وی 
حدود   ۵ منطقه  محدوده  در  شبکه 
وسیله  به  که  است  مترمربع   ۲۴۰۰
میلچه هایی با عمق میانگین ۹ متر به 

فاصله ۴۰ متری بهم متصل شده اند.
به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  مرادی 
نشست های قابل توجه و خطرآفرین 
شهرداری  گذشته،  سال های  در 
با اعتبار حدود ۲.۵ میلیارد  منطقه ۵ 

بازسازی  به  اقدام   ۱۴۰۱ سال  تومان 
بر  علاوه  دیده  آسیب  قسمت های 

لایروبی مسیر کرد.
به  توجه  با  کرد:  تصریح  مرادی 
بافت خاک منطقه و امکان ریزش و 
همچنین جلوگیری از بروز خطرات 
احتمالی، شهرداری به صورت مستمر 
اقدم به لایروبی از این شبکه می کند 
که امسال هم این امر مستثنی نبوده 
بالغ  هزینه ای  با صرف  شهرداری  و 
بکارگیری  با  تومان  میلیارد   ۱.۵ بر 
پیمانکار ذی صلاح این مهم را انجام 

داده است.
وی تاکید کرد: این لایروبی سالانه 
خطرات  از  جلوگیری  راستای  در 
منطقه و  بافت مسکونی  احتمالی در 
قرار  دستور کار  در  ترافیکی،  مسیر 

می گیرد.

هزار   ۱۲ هر  به ازای  باید  حالی  در 
نفر یک آمبولانس در کشور وجود 
داشته باشد که در حال حاضر یک 
دارد؛  وجود  ظرفیت  این  چهارم 
مجلس  تا  شده  باعث  که  موضوعی 
موضوع  این  برای  جدی  راه حل 

بگیرد. 
فارس:  خبرگزاری  سلامت  گروه 
پس  ساله   ۴۵ موتورسوار  مهرداد 
تصادفش  از  ساعت  نیم  گذشت  از 
به  گزیده  مار  مثل  دارد  هنوز 
از  هنوز خبری  اما  می پیچد  خودش 
اورژانس  نیست.رئیس  آمبولانس 
میعادفر می گوید  کشور محمدجعفر 
با کمبود آمبولانس روبرو هستیم و 
حدود »سه هزار دستگاه آمبولانس 
فرسوده در کشور وجود دارد« که 

باید به سرعت جایگزین شوند.
سطح  در  اورژانس  پایگاه   ۳۲۰۰
پایگاه  است که ۱۸۰۰  فعال  کشور 
جاده ای و ۱۳۰۰ پایگاه شهری و ۵۲ 

پایگاه نیز هوایی هستند.
که  کرده  تاکید  تازگی  به  مجلس 
آمبولانس در صورت عدم  واردات 

توسط  داخل  تولید  از  تأمین  امکان 
سازمان فوریت های پیش بیمارستانی 
اورژانس کشور، جمعیت هلال احمر، 
بنیاد شهید و ایثارگران، دانشگاه های 
ملی  شرکت  کشور،  پزشکی  علوم 
بیمارستان ساز  خیرین  و  ایران  نفت 
و  بهداشت  وزارت  مجوز  با 
آمبولانس های فوریت های اجتماعی 
سال  در  بهزیستی  سازمان  توسط 
۱۴۰۳ از پرداخت حقوق ورودی و 

عوارض گمرک معاف شود.
 به این ترتیب در صورت تصویب 
یک درصد از محل فروش خودروها 
خرید  برای  هفتم  برنامه  در 
و  شده  گرفته  نظر  در  آمبولانس 
قرار  اورژانس  سازمان  اختیار  در 

می گیرد.

مدیرکل جدید میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی 

استان فارس: 

تعامل بیشتر با بخش های خصوصی پتانسیل های 
بالقوه گردشگری بالفعل می شود

فرهنگی  میراث  جدید  مدیرکل 
استان  صنایع دستی  و  گردشگری 
حداکثری  افزایش  لزوم  بر  فارس 
بخش های  بین  همکاری  و  همدلی 
برای  دولتی  و  خصوصی  مختلف 
تاکید  استان  گردشگری  توسعه 
کرد و گفت: علاوه بر ظرفیت های 
متعدد و متنوع گردشگری و تاریخی 
فارس  استان  در  ابعاد که  تمامی  در 
وجود دارد، خوشبختانه در این استان 
گردشگری  و  فرهنگی  نخبه های 
این  از  باید  که  هستند  بیشمار 

ظرفیت ها نهایت استفاده را کرد.
از  نقل  به  به گزارش روزنامه طلوع 
نمایشگاه  سیزدهمین  عمومی  روابط 
پارس-شیراز  گردشگری  بین المللی 
و چهاردهمین نمایشگاه ملی صنایع 
دستی محمد ثابت اقلیدی در نخستین 
دبیرخانه  در  با حضور  روز کاریش 
این دو نمایشگاه تخصصی در جریان 
اجرای  ستاد  شده  انجام  فعالیت های 
نمایشگاه قرار گرفت و ضمن خسته 
نباشید به این گروه متخصص گفت: 
تمامی تلاشمان را برای هر چه بهتر 
دو  این  برگزاری  تر  شکوه  با  و 

نمایشگاه تخصصی خواهیم کرد. 
ده  از  کمتر  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بین المللی  نمایشگاه  تا  دیگر  روز 
و  پارس-شیراز  گردشگری 
صنایع  ملی  نمایشگاه  چهاردهمین 
دستی باقی مانده و جا دارد اقدامات 
بگیرد  بیشتری  سرعت  فعالیت ها  و 
اینکه  به  توجه  با  کرد:  تاکید 
در  سرآمد  استان های  از  فارس 
فرهنگی  میراث  گردشگری،  حوزه 
با  داریم  بنا  است  دستی  صنایع  و 
بخش های خصوصی  با  بیشتر  تعامل 
حوزه ها  این  متخصص  صنوف  و 

تبدیل  بالفعل  را  بالقوه  پتانسیل های 
کنیم.

اولویت  اینکه  بیان  با  اقلیدی  ثابت 
نخست این روزهای کاریم برگزاری 
خواهد  پارس  گردشگری  نمایشگاه 
تخصصی  نمایشگاه  این  افزود:  بود 
رویدادهای  بزرگ ترین  از  یکی 
و  است  کشور  المللی  بین  و  ملی 
بی تردید برگزاری این نمایشگاه در 
شیراز نقطه عطفی برای استان فارس 

محسوب می شود.
مدیرعامل  زاده  نقیب  احمدرضا   
فارس  گردشگری  توسعه  شرکت 
توضیحاتی  نمایشگاه  مجری  و 
انجام  فعالیت های  درخصوص 
نمایشگاه  برگزاری  پیرامون  شده 
ارائه  نیز  شیراز  پارس  گردشگری 

کرد.
فخری  محمود  گزارش  بنابراین   
خدمات  دفاتر  صنفی  انجمن  رئیس 
مسافرت هوایی و جهانگردی فارس 
حضور  به  اشاره  با  سخنانی  طی  نیز 
پررنگ و فعال شرکت ها، مؤسسات 
و  داخلی  گردشگری  تاسیسات  و 
خارجی گفت: خوشبختانه با همدلی 
مختلف  بخش های  همکاری های  و 
با  سیزدهم  نمایشگاه  گردشگری 
برگزار  خاصی  شکوه  و  قدرت 
برگزاری  امیدوارم  و  شد  خواهد 
بتواند چرخ  تخصصی  نمایشگاه  این 
با  را  استان  گردشگری  اقتصاد 
سرعت بیشتری به حرکت درآورد. 

برداشت  اعلام کرد: وجوه  شیراز  پتروشیمی  عمومی شرکت  روابط 
شده از حساب این شرکت نزد بانک صادرات با پیگیری های انجام 

شده مدیرعامل این شرکت، بازگشت داده شد.
بین الملل  امور  و  از روابط عمومی  نقل  به  به گزارش روزنامه طلوع 
شرکت پتروشیمی شیراز، در ۲۴ مهرماه امسال بدون اطلاع و هماهنگی 
با این شرکت، بانک صادرات ایران شعبه مستقل مرکزی یک هزار 
و ۶۷۵ میلیارد ریال از حساب این شرکت نزد بانک صادرات شعبه 
چهارراه زرگری شیراز بابت بدهی مالیاتی شرکت ملی گاز ایران به 

سازمان امور مالیاتی برداشت کرد.
این اقدام بانک صادرات ایران با اعتراض شرکت پتروشیمی شیراز 
مواجه شد و مدیرعامل این شرکت پیگیری های لازم را برای بازگشت 

وجوه برداشت شده انجام داد.
مستمر  تلاش  و  پیگیری  با  جاری  آذرماه  ابتدای  در  نهایت،  در 
ریال  میلیارد   ۶۷۵ و  یکهزار  شیراز،  پتروشیمی  شرکت  مدیرعامل 
وجوه برداشت شده از حساب این شرکت توسط بانک صادرات در 
گاز  شرکت  مطالبات  از  و  منظور  فی مابین  حساب های  در  مهرماه، 

استان فارس کسر شد.
بنابراین گزارش، شرکت پتروشیمی شیراز بدهی خود به شرکت گاز 
استان فارس را بر اساس توافقات انجام شده در ابتدای امسال در قالب 

گشایش اعتبار اسنادی )LC( واریز خواهد کرد.
خوبی  تعامل  کرد:  تاکید  شرکت  این  عمومی  روابط  همچنین 
دوره  در  فارس  گاز  شرکت  با  مطالبات  و  مالی  مسائل  درخصوص 

فعلی همچون سال های قبل برقرار است.

میان  اختلاف  تا  که  می شود  مشاهده  بعضاً  گفت:  قضائیه  قوه  رئیس 
قضات و مراجع قضایی برای تعیین صلاحیتِ ناظر بر رسیدگی به یک 
پرونده توسط مرجع حل اختلاف )فرض کنید دیوان عالی کشور( حل 
شود، یک فرآیند یک ساله طی می شود؛ حال آنکه چنانچه همان قاضی 
اول، تأمل و دقت بیشتری به خرج می داد و با مقام بالاتر و یا قضات 
دیوان عالی کشور مشورت می کرد، چنین زمان طولانی صرف نمی شد.
تبیین  به  اژه ای،  محسنی  حجت الاسلام والمسلمین  ایسنا،  گزارش  به 
در  و  پرداخت  رسیدگی ها  در  تأخیر  عوامل  و  علل  برخی  تشریح  و 
و  قضات  میان  تعیین صلاحیت ها  در  »اختلاف  مقوله  به  راستا  همین 
مراجع قضایی برای رسیدگی به یک پرونده« اشاره کرد و گفت: بعضاً 
مشاهده می شود که تا اختلاف میان قضات و مراجع قضایی برای تعیین 
صلاحیتِ ناظر بر رسیدگی به یک پرونده توسط مرجع حل اختلاف 
)فرض کنید دیوان عالی کشور( حل شود، یک فرآیند یک ساله طی 
می گردد؛ حال آنکه چنانچه همان قاضی اول، تأمل و دقت بیشتری به 
یا قضات دیوان عالی کشور مشورت  بالاتر و  با مقام  خرج می داد و 

می کرد، چنین زمان طولانی ای صرف نمی شد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه، یکی دیگر از علل تأخیر در رسیدگی ها را 
پرونده هایی دانست که از ناحیه مقام قضایی به ضابطین ارجاع می گردند 
اما پیرامون آنها دقت و اهتمام لازم صورت نمی گیرد؛ قاضی القضات 
در همین رابطه گفت: مقام قضایی وقتی پرونده ای را به ضابط ارجاع 
می دهد، درخصوص مسئولیت و وظیفه ضابط در قبال پرونده موصوف، 
پرونده  یا  که  می شود  مشاهده  مواردی  در  کند؛  صادر  دقیق  دستور 
ارجاعی حاوی دستور دقیق نیست و یا مواردی در آن دستور قید شده 

که مازاد بر شکایات یا دادخواست مربوطه است.
قید  با  را  پرونده ای  قضایی،  مقام  وقتی  افزود: همچنین  اژه ای  محسنی 
به ضابط ارجاع می دهد، پیگیری های لازم را  دستور مشخص و دقیق 
به عمل آورد که ضابط در وقت مقتضی، اقدامات لازم را در قبال آن 
پرونده ترتیب دهد و در این امر هیچگونه تأخیر و تعللی وجود نداشته 

باشد.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به مقوله »نظارت بر کار ضابطین« 
جهت پیشگیری از مواردی که سبب تأخیر در رسیدگی به پرونده ها 
می شود، گفت: گاهی یک ضابط یا بخش اطلاعاتی برای پیشبرد کار 
خود در امر تحقیقات به پاسخ فرضاً ۱۰ سؤال نیاز دارد، وجود آنها و 
انتظار برای به دست آمدن پاسخ آنها نباید در رسیدگی های مقام قضایی 
تأخیر بیندازد؛ همچنین در مواردی که قاضی زمان معینی را برای ضابط 

جهت تکمیل تحقیقات تعیین کرده چنانچه از موعد مقرر گذشت، مقام 
قضایی تصمیم مقتضی را در قبال پرونده اتخاذ کند.

محسنی اژه ای تصریح کرد: در مواردی هم که پرونده دارای متهمِ تحتِ 
قرارِ بازداشت است، اینگونه نباشد که در طول یکماه، مقام قضایی از 
از  بعد  و  باشد  بی اطلاع  او  نگهداری  محل  و  بازداشتی  متهم  وضعیت 
یکماه ضابط برای تمدید قرار بازداشت به آن مقام قضایی مراجعه کند؛ 
قاضی در اینگونه موارد ضابط را مورد سؤال قرار دهد که آیا در طول 
این یکماه اقدامات مقتضی و مکفی را برای تکمیل تحقیقات از متهم 
در  دارد؟  وجود  او  بازداشت  تمدید  برای  آیا ضرورتی  و  داده  انجام 
مواردی، به صورت دقیق و کافی بر روی پرونده کار نشده اما اعلام 
می کنند که تمدید قرار بازداشت ضرورت دارد! این ضرورت ها شاید 

خیلی موجّه نباشند.   
نظریه های  ارسال  در  تعلل  و  »تأخیر  و  کارشناسی«  به  »ارجاع 
دیگری  مقوله  دوپهلو«،  و  ناقص  »کارشناسی های  یا  و  کارشناسی« 
بود که رئیس قوه قضائیه در باب علل تأخیر در رسیدگی ها مورد اشاره 
قرار داد و در همین راستا گفت: چنانچه مقام قضایی پرونده ای را به 
معین کند که  بصورت واضح  او  برای  اولًا  داد،  ارائه  یک کارشناس 
چه خواسته ای وجود دارد؟ همچنین برای کارشناس، زمان مشخصی را 
تعیین کند و چنانچه کارشناس مربوطه  ارائه نظریه کارشناسی  جهت 
در وصول نظریه کارشناسی در باب پرونده موردنظر تأخیر و تعلل به 
خرج داد و یا کارشناسی های او ناقص و دوپهلو بود، موارد از طُرق 
قانونی پیگیری شود و مراتب امر به اطلاع کانون کارشناسان برای انجام 
اقدامات مقتضی در قبال آن کارشناس برسد؛ ایضاً مقامات قضایی در 
قبال پرونده هایی که پیشبرد آنها و اتخاذ تصمیم در قبال آنها نیازی 
از ارجاع به کارشناس خودداری کنند؛ همانطور  به کارشناسی ندارد، 
که بارها اعلام کرده ایم کارشناسی در پرونده های قضایی، »طریقیت« 

دارد نه »موضوعیت«.   

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس:

در نظام تعلیم و تربیت صرفاً
به دنبال جذب نخبه علمی نیستیم

اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
نظام  در  ما  گفت:  فارس  استانداری 
تعلیم و تربیت صرفاً به دنبال جذب 
دنبال  به  بلکه  نیستیم  علمی  نخبه 
جذب نخبه علمی با روح و بن مایه 
از  غیر  در  هم  آن  و  هستیم  تربیت 
نخواهد  حاصل  فرهنگیان  دانشگاه 

شد.
از  به  طلوع  روزنامه  گزارش  به 
الملل  بین  امور  و  عمومی  روابط 
قزل  اسماعیل  فارس،  استانداری 
دانشگاه  از  بازدید  جریان  در  سفلی 
شیراز،  در  فارس  استان  فرهنگیان 
مجموعه  تلاش  محصول  افزود: 
معلمان  دانشجو  و  کارکنان  اساتید، 
ریزی  پایه  فرهنگیان؛  دانشگاه  در 
تمدن نوین اسلامی و ساختن هویت 
و فرهنگ ملت بزرگ ایران اسلامی 
شاهد  امروز  اساس  همین  بر  است، 
در  دانشگاه  این  اهمیت  که  هستیم 

سطوح مختلف درک شده است.
و  منفی  آثار  داد:  ادامه  وی 
آسیب هایی که در نتیجه بی توجهی 
دوره  در  فرهنگیان  دانشگاه  به 
و  آموزشی  نظام  به  شده  گذشته 
آموزش و پرورش کشور وارد شده 
 در آینده بیشتر خود را نشان خواهد 

داد.
اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
در  تحول  گفت:  فارس  استانداری 
و  پرورش  و  آموزش  بدون  کشور 
بدون  پرورش  و  آموزش  در  تحول 
دانشگاه  بدون  معلم  تربیت  و  معلم 
دولت  نیست؛  ممکن  فرهنگیان 
دانشگاه  اهمیت  به  سیزدهم  مردمی 

تقویت  بر  و  بوده  واقف  فرهنگیان 
و حمایت از آن تاکید دارد.

دولت  حمایت  کرد:  اظهار  او 
این  فرهنگیان  دانشگاه  از  سیزدهم 
بتوانیم  تا  کرده  فراهم  را  فرصت 
یک ریل گذاری مناسب درخصوص 
فعالیت این دانشگاه داشته باشیم چرا 
تفکرات  برخی  همچنان  امروز  که 
در  فرهنگیان  دانشگاه  به  گذشته 

برخی مسئولان وجود دارد.
اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
دولت  در  افزود:  فارس  استانداری 
فرهنگیان  دانشگاه  درخصوص  قبل 
به  نیازی  که  بود  حاکم  نگاه  این 
به  و  نیست  دانشگاه  این  وجود 
یک  دانشگاه،  این  فعالیت  جای 
فارغ التحصیلان  برای  آزمون 
برای  و  می کنیم  برگزار  دانشگاه ها 
یک  طی  از  پس  را  پذیرفته شدگان 
راهی  معلم  عنوان  به  آموزشی  دوره 

کلاس های درس می کنیم.
تعلیم  نظام  در  ما  گفت:  سفلی  قزل 
و تربیت صرفاً به دنبال جذب نخبه 
جذب  دنبال  به  بلکه  نیستیم  علمی 
نخبه علمی با روح و بن مایه تربیت 
هستیم و آن هم در غیر از دانشگاه 

فرهنگیان حاصل نخواهد شد.
وی ادامه داد: دانشگاه فرهنگیان بنا 
است به جایگاه اصلی خودش برسد 
بتواند  دانشگاه  این  اینکه  برای  و 
باید  اول  گام  در  شود  ساز  تمدن 
مورد توجه واقع شود که این اتفاق 
در دولت سیزدهم روی داده است و 
باید همه ظرفیت ها را برای کمک به 

این دانشگاه بسیج کرد.

از  حمایتی  سیاست های  به  اشاره  با  علوم  وزیر  پژوهشی  معاون 
پژوهشگران گفت: پرداخت گرنت ویژه به برخی پژوهشگران خاص 
و همچنین جهت گیری آیین نامه پایه تشویقی، آیین نامه ارتقا، آیین نامه 
پژوهانه که سال آینده اجرایی می شود و ... از جمله سیاست هایی بوده 
دانشمندان  تعداد  و  کنیم  حمایت  را  کشور  برجسته  پژوهشگران  که 

برجسته را افزایش دهیم.
با ایسنا، در مورد کاهش تعداد پژوهشگران  پیمان صالحی در گفتگو 
این  با  مرتبط  برخی مسائل  ایران در دو سال گذشته گفت:  استناد  پر 
از  از شاخص ها  برخی دیگر  است ولی  به عهده وزارت علوم  موضوع 
دست ما خارج است؛ برای مثال بخشی از موضوع افزایش همکاری های 
این  همه  ولی  دارد؛  عهده  بر  علوم  وزارت  را  پژوهشگران  بین المللی 
موضوع به عهده وزارت علوم نیست. همچنین در مورد موضوع بودجه 

و ... نیز به همین گونه است.
وی در مورد سیاست های حمایتی وزارت علوم از پژوهشگران، گفت: 
سیاست ها و حمایت های ما در این جهت بوده است که به پژوهشگران 
باشیم.  داشته  توجه  برتر  درصد  دو  و  برتر  درصد  یک  استناد،  پر 
یک  پژوهشگر،  یک  می خواهیم  بگوییم  که  نیست  هم  این گونه  البته 
خروجی  که  است  گونه ای  به  ما  سیاست های  بلکه  شود؛  برتر  درصد 
 سیاست های ما منجر به پژوهشگران یک درصد، دو درصد و پر استناد 

می شود.
معاون پژوهشی وزیر علوم ادامه داد: سیاست های ما طوری است که به 
دانشمندانی که در حوزه تولید علم فعالیت برجسته ای دارند، نگاه ویژه 
علوم  وزارت  مختص  تنها  و  است  بوده  همیشه  نگاه  این  باشیم.  داشته 
نیست. برای مثال ما »سرآمدان علمی« را نیز داریم که از سوی معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری انتخاب می شوند و افرادی هستند که 
در حوزه های خاص، فعالیت های ویژه دارند؛ بنابراین سیاست های ما در 

این جهت قرار دارد.
صالحی همچنین اظهار کرد: ما در وزارت علوم در بخش هایی که دست 
در  کنیم.  حمایت  پژوهشگران  از  که  کرده ایم  را  خود  سعی  بوده،  ما 
آیین نامه هایی که در آینده ابلاغ خواهد شد )آیین نامه جامع پژوهانه( 
برخی  به  ویژه  گرنت  پرداخت  داشته ایم.  توجه  موضوع  این  به  نیز 
تشویقی،  پایه  آیین نامه  جهت گیری  همچنین  و  خاص  پژوهشگران 
است.  گرفته  قرار  توجه  مورد  موضوع  این  نیز   ... و  ارتقا  آیین نامه 

را  برجسته کشور  پژوهشگران  که  بوده  سمت  این  به  ما  سیاست های 
حمایت کنیم و تعداد دانشمندان برجسته را افزایش دهیم.

وی افزود: همچنین بخشی از پژوهشگران برجسته کشور نیز پژوهشگران 
یک درصد برتر و دو درصد برتر هستند که ما در سال های اخیر در این 

بخش رشد خوبی داشتیم.
معاون پژوهشی وزارت علوم به تغییر سیاست های شرکت کلاریوت که 
فهرست پژوهشگران پر استناد دنیا را منتشر می کند، اشاره کرد و گفت: 
سیاست های شرکت کلاریویت در سال ۲۰۲۳ تغییراتی داشته است. سال 
گذشته حدود ۷ هزار و ۲۰۰ پژوهشگر پر استناد از سراسر جهان در این 
فهرست قرار داشته اند ولی امسال تعداد این پژوهشگران به حدود ۶ هزار 
و ۸۰۰ نفر رسیده است؛ این موضوع نشان می دهد که کل پژوهشگران 

پراستناد دنیا کاهش داشته است.
کاهش  که  شده  انجام  بررسی  آیا  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  صالحی 
نتیجه سیاست های اخیر شرکت  ایران در  تعداد پژوهشگران پر استناد 
کلاریویت در راستای حذف پژوهشگران بیش از حد پرکار و دارای 
یا خیر؟  است  استناد  پر  پژوهشگران  فهرست  از  غیرعادی  استنادهای 
گفت: هنوز بررسی در این زمینه انجام نشده است و این پیشنهاد خوبی 

است که این موضوع را بررسی کنیم.
*آییننامهجامعپژوهانهدر۱۴۰۳اجراییمیشود

معاون پژوهشی وزیر علوم در مورد آیین نامه جامع پژوهانه که از سال 
آینده اجرایی خواهد شد، توضیح داد: آیین نامه جامع پژوهانه، تنها یک 
در  ارزشمندی  فعالیت  که  فردی  هر  بلکه  نیست؛  پژوهشی  آیین نامه 
دانشگاه انجام دهد، در حوزه های مختلف فرهنگی، ورزشی، پژوهشی، 

فناوری، دانشجویی و ... در قالب گرنت و پژوهانه تشویق می شود.
وی توضیح داد: فعالیت های انجام شده امتیازدهی شده و امتیازات تبدیل 
به گرنت خواهند شد. هر دانشگاه به ازای یک امتیاز یک مبلغی گرنت 
در نظر می گیرد. مثلًا یک دانشگاه عنوان می کند که به ازای هر امتیاز، 
۵۰۰ هزار تومان گرنت پرداخت می کند. در این آیین نامه مشخص شده 

هر فعالیتی چند امتیاز دارد. 
از سال ۱۴۰۳  صالحی خاطرنشان کرد: اجرای آیین نامه جامع پژوهانه 
الزامی است. الان در هیئت امنای دانشگاه ها مصوب شده است و اقدامات 
جای  نیز  توسعه  هفتم  برنامه  در  همچنین  است.  شده  انجام  آن  قانونی 

گرفته است.


